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Acta de la sessió del Consell de Barri de les Corts 

 

A Barcelona, a les 18.11 h del dia 14 de novembre del 2022, es fa la sessió del Consell de Barri 

de les Corts al Saló de Plens del Districte (Plaça Comas 18). 

La taula que presideix el Consell està formada per: 

President (Regidor del Districte): Joan Ramon Riera Alemany 
 
Vicepresidència: Reyes de la Corte 
 
Secretari del Consell: Víctor Nieto 
 
Assisteixen els següents consellers i conselleres: 

 

Carlos Hornero, PSC 
Manuel Becerra, PSC 
Laura Cañadas, BComú 
Jordi Guillén, BComú 
Elisabet Bercial, ERC 
Ivan Condés, Junts 
Sonia Reina, C’s 
Irene Morales (consellera tècnica) 
 
Hi assisteixen 38 persones (27 dones i 11 homes). 
 
 
La sessió va ser retransmesa en temps real a través de la plataforma digital de participació de 
l'Ajuntament de Barcelona decidim.barcelona. 
 
El senyor Joan Ramon Riera, regidor del Districte, dona pas a l’inici del Consell de Barri. A 

continuació, proposa canviar l’ordre dels punts de l’ordre del dia, que queden així: 

1. Aprovació de l’acta anterior 

2. Projecte “Moment Solar” (campanya d’instal·lació de plaques solars fotovoltaiques a 

les cobertes dels edificis) 

3. Seguiment de la nova contracta de neteja 

4. Obres Pavelló l’Illa 

5. Obres als Jardins Joan Altisent 

6. Informe del regidor del Districte de les Corts 



 
 

 

 

7. Torn obert 

 

1. Aprovació de l’acta anterior 

S’aprova l’acta anterior sense cap esmena. 

2. Projecte “Moment Solar” (campanya d’instal·lació de plaques solars 

fotovoltaiques a les cobertes dels edificis) 

La senyora Elisabet Gallardo, de l’Agència d’Energia, explica que el projecte té l’objectiu 

d’incrementar les instal·lacions fotovoltaiques a les cobertes de Barcelona. La Ciutat té 

l’objectiu d’incrementar la generació elèctrica. Els veïns poden posar-se en contacte per 

rebre un estudi de potencialitat amb quanta energia es podria generar, el cost i 

l’amortització, a més d’informació sobre ajuts i bonificacions. Acompanyaran durant tot el 

procés i disposen de sis promotors que van porta a porta i poden ajudar a transmetre 

aquesta informació a la comunitat. El Col·legi d’Administradors i el Gremi d’Instal·ladors 

també col·laboren amb el projecte. Al web de l’Ajuntament es pot trobar un formulari per 

sol·licitar més informació. Caldrà saber el nombre d’habitatges i el rebut de l’IBI, ja que 

l’Ajuntament bonifica el 50% l’IBI durant tres anys als veïns que participen de la 

instal·lació. La instal·lació es pot tirar endavant amb una majoria simple dels veïns.  

1a intervenció: El senyor Josep Maria comparteix que instal·laran plaques fotovoltaiques a 

la seva comunitat i ho considera una de les mesures d’estalvi energètic més importants. 

Creu important valorar l’ús d’energia solar tèrmica, energia eòlica, i bateries. Pensa que es 

podrien aprofitar les obres dels jardins de Joan Altisent per col·locar-hi plaques solars. 

Demana tenir en compte els punts de connexió pels vehicles elèctrics i la il·luminació amb 

energia solar i bateries. 

La senyora Gallardo aclareix que “Moment Solar” dona resposta a aquestes qüestions i 

segons el cas els tècnics poden valorar les diverses opcions. 

El regidor informa que a la seu del Districte es va fer la instal·lació fa pocs mesos i no hi 

hauria cap problema perquè els veïns interessats la vegin. 

3. Seguiment de la nova contracta de neteja 

La senyora Marta Fabra, tècnica de la direcció de Gestió de Residus i Neteja Viària, explica 

que la nova contracta permetrà tenir una Ciutat més neta, cuidada i eficient. Suposa una 

inversió de 307  milions d’euros, un 14% més respecte a la contracta anterior, i 400 

persones més a la plantilla, la renovació de més de 25.000 contenidors i 600 vehicles 

elèctrics nous. La implantació és progressiva i a les Corts ha començat el setembre. Es fa 

una gran aposta pels vehicles elèctrics, passant d’un 20% de la flota a un 66%. El servei de 

neteja tindrà més freqüència, més flexibilitat, més qualitat, millor tecnologia, i millor 

sostenibilitat. L’escombrat diürn es farà un mínim de 3 dies a la setmana i la neteja amb 



 
 

 

 

aigua serà quinzenal, amb algunes zones que arriben fins a dues vegades per setmana. La 

nova contracta aconsegueix augmentar l’escombrat de tarda, ampliar l’escombrada mixta 

i reduir emissions. Es faran servir escombradores adaptades als carrils bici i es guanya 

capacitat de reacció. Mentre es realitza la implantació es reforçarà la neteja de grans vials 

i places. Els centres de treball des d’on surten els operaris estan repartits pel territori i al 

Districte n’hi ha dos. Ara com ara es recicla un 40% dels residus, però una directiva 

europea marca un 65% de reciclatge el 2035. S’agruparan tots els tipus de contenidors, 

que tenen boques calibrades, i 40 persones informaran la ciutadania sobre la recollida 

selectiva. La recollida del rebuig és diària, mentre que el rebuig es recull en dies alterns. 

En el cas del paper i els reciclables és diària, i pel vidre és setmanal. Els contenidors grocs 

accepten qualsevol residu de metall o plàstic i no només envasos. Es manté el dia de 

recollida de mobles i trastos vells. Ja s’han substituït la majoria de contenidors de la zona. 

Destaca l’aplicació “Barcelona a la Butxaca” per fer arribar incidències. Pel que fa al pla 

Cuidem, es coordinen els serveis de neteja, recollida de residus, pavimentació, voreres, 

mobiliari urbà, control de plagues, poda, manteniment del verd, etc. Fins ara s’ha fet un 

pla de xoc per identificar 350 punts de la Ciutat i una diagnosi amb participació per veure 

les coses a millorar. El proper pas serà la presentació del pla de manteniment del Barri 

amb actuacions concretes. També es fan altres campanyes de comunicació. 

1a intervenció: La senyora Ada Serna pregunta pel tractament de piles i altres residus 

tòxics. Fa saber que al seu carrer hi ha rates que semblen conills. 

2a intervenció: El senyor Joan Anton creu que els parcs estan abandonats. Hi ha molts 

gossos i els amos no els respecten. Demana senyalitzar el nom dels jardins de Can Cuiàs. 

3a intervenció: La senyora Felisa valora positivament que s’agrupin tots els contenidors. 

Explica que sovint els contenidors grisos estan mal posats i no es pot fer servir la palanca 

per obrir-los. Proposa fer servir cartells per informar d’on es llencen les piles i senyalitzar 

la zona davant dels contenidors per evitar l’estacionament de motos. Demana que 

s’informi dels efectes econòmics del reciclatge. Qualifica d’escandalós el soroll del reg 

automàtic de matinada. Afegeix que cada vegada es recullen menys els excrements dels 

escocells. 

La senyora Marta Fabra informa que les piles són residus especials i han d’anar al punt 

verd. Pel que fa a les rates, s’han programat molts punts de desratització. Al parc de les 

Corts es farà el manteniment de l’àrea de gossos i al parc de Magalí es realitzarà una acció 

de poda. Es pren nota de la falta del cartell al parc. Quant als contenidors, la palanca és 

regulable i se'n pot ajustar l’alçada. S’informarà del soroll per la neteja amb aigua a les 

nits per veure què poden fer. Informa que l’Ajuntament s’encarrega de la recollida de 

residus i donaran resposta sobre la qüestió econòmica per escrit. Finalment, informa que 

els contenidors haurien de ser accessibles, sense escocells, motos, ni altres obstacles 

davant. 



 
 

 

 

El regidor informa que a Nicaragua 101 hi ha un punt verd i el punt verd mòbil està al 

mercat de les Corts els dijous. Insisteix que el civisme és necessari i cal fer més pedagogia. 

4. Obres Pavelló l’Illa 

S’informa que les obres estan en l’última fase del projecte, es preveu licitar-les el 

desembre, i haurien de començar abans de juliol.  

La senyora Maria Moles explica que el pavelló substituirà l’equipament actual i 

s’aprofitarà per arreglar els jardins i millorar els accessos a l’escola Santa Teresa de 

Lisieux. L’edifici tindrà una volumetria lleugera per compatibilitzar-lo amb les estructures 

existents. La façana comptarà amb un jardí vertical al costat del pati de l’escola. Un volum 

contindrà dues pistes esportives i a l’altre hi haurà els vestidors i una sala polivalent. 

Estarà construït amb fusta laminada i finestres translúcides. L’energia que consumirà 

aquest equipament la proveiran plaques solars. L’equipament tindrà una superfície de 

4.369 m² en cinc plantes. 

El regidor informa que la presentació es va fer pels clubs d’usuaris i va rebre molt bona 

acollida. Afegeix que l’obra del pavelló provisional ja ha estat adjudicada. Falta parlar amb 

les escoles per definir-ne els usos. 

1a intervenció: La senyora Felisa pregunta quin serà l’impacte visual de les plaques solars i 

si s’han valorat elements per compensar-lo. 

La senyora Maria Moles informa que les plaques solars donen al sud, no es veuran des de 

l’escola i queden lluny dels altres veïns. 

5. Obres als Jardins Joan Altisent 

El senyor Albert Basses explica que les obres de Joan Altisent tenen un pressupost de 

143.000 € i ja s’estan executant. S’està renovant el paviment, arranjant els respatllers dels 

bancs, reparant els escocells, modificant l’enllumenat i revisant l’àrea de joc infantil. 

El regidor comenta que es tractava d’un model urbanístic antic on era necessari 

intervenir. 

6. Informe del regidor del Districte de les Corts 

El regidor informa que les obres de la Colònia Castells segueixen el seu curs. Estan 

treballant en l’avantprojecte per la recuperació de les casetes del passatge de Piera. Pel 

que fa als pressupostos participatius, han començat les obres de la pista de bàsquet a la 

plaça del Carme i es preveu instal·lar-hi un espai de cal·listènia. S’ampliarà el contracte pel 

subministrament de diferents infraestructures per ampliar els recursos de les entitats 

juvenils per activitats lúdiques i de lleure educatiu a la via pública. Tot seguit, fa saber que 

Barcelona Activa ha desplegat els seus serveis a Cristalleries Planell. El dia 20 es preveu 



 
 

 

 

inaugurar una escultura dedicada als drets dels infants al CC Can Deu. Aquest trimestre 

comencen les obres del nou punt d’informació i atenció a les dones i el nou espai per 

entitats de dones. Amb relació a la festa major, celebra les ganes de gaudir-ne que va 

demostrar el barri. Recorda que les festes de la Mercè s’han obert a tota la Ciutat, es va 

fer un concert a les Corts, i estan treballant per tornar a portar aquestes festes l’any 

vinent.  

7. Torn obert 

1a intervenció: La senyora Montserrat explica que, el proper 9 d’abril, el centre 

d’educació especial Paideia haurà de retornar 385 metres del seu pati a l’Ajuntament. Es 

tracta d’uns terrenys que es van cedir per vuit anys, qualificats de zona verda, i que s’han 

de retornar en el seu estat original per requalificar-los i poder-los tornar a l’escola ja 

qualificats d'equipament. Els alumnes, amb diversos graus de discapacitat, hauran de 

veure com es desmunta mig pati amb conseqüències educatives i emocionals. Després de 

diverses reunions, les administracions no han volgut posar per escrit que retornaran 

l’espai un cop acabat el procés administratiu. La direcció del centre demana un conveni 

que inclogui la calendarització de la requalificació i el retorn de l’espai. Volen una solució 

que no perjudiqui l’alumnat. Considera que el pati és una necessitat i no entén que s’hagi 

de retornar per tornar-lo a rebre. Les famílies es van haver d’hipotecar per edificar la nova 

escola i hauran de fer front a una nova despesa. No poden acceptar parcs o places 

propers perquè suposa un trasbals per persones que tenen diferents casuístiques que 

poden portar a suspendre les activitats. Creu que fa falta voluntat política per completar 

la requalificació sense penalitzar els alumnes. 

2a intervenció: La senyora Nora Miquel reclama més temps perquè les veïnes puguin 

parlar. Diverses entitats manifesten el seu rebuig a la gestió dels reallotjaments, els 

ajustos en el disseny del parc, el patrimoni com a memòria històrica i la construcció dels 

nous habitatges al camp de la creu i la Colònia Castells. Recorda els endarreriments 

ocorreguts amb els reallotjaments i pregunta quan es faran efectius. Relata com una veïna 

encara té tota la roba en caixes perquè havia de ser traslladada el setembre. Explica que 

han renunciat a bona part de la seva proposta per arribar a un consens i demana una 

taula de diàleg amb el Districte. Afirma que les entitats veïnals no poden consentir que es 

desmunti el pati de Paideia. Volen un pati inclusiu i tenen una proposta tècnica. Faran tot 

el possible perquè les casetes tinguin un ús social. Volen ser informats per poder 

participar en el projecte museístic i que s’obri una taula de treball. Considera que l’edifici 

de Montnegre, 46, no pot anar a terra perquè està protegit per la mesura de govern 

“Barcelona Ciutat Patrimoni”. Demana resposta per escrit, ja que no han rebut resposta a 

la seva última carta. Pregunta per què van aparèixer i desaparèixer cartells a Montnegre 

amb data d’inici i final d’obres sense informació justificativa de les obres. 

3a intervenció: La senyora Laura Coma agraeix la presència dels assistents i expressa el 

seu suport a Paideia i a la plataforma d’afectats del camp de la creu i Colònia Castells. 



 
 

 

 

Critica el funcionament del consell de barri, ja que considera que les veïnes tenen molt 

poc temps per participar després de dues hores d’exposició. Denuncia l'opacitat del 

Districte i una estratègia per destruir un entorn veïnal a cop de pla urbanístic sense 

executar. Afirma que hi ha solars buits des de fa 15 anys on ara es vol construir una pista 

provisional quan haurien de servir per fer pisos de protecció oficial. Reclama el 

reallotjament urgent dels veïns afectats. Denuncia que el Districte acumula, via 

expropiació, un parc d’habitatges buits i abandonats mentre el barri es buida de gent i 

s’omple de rates. Pregunta on és el pla d’usos per frenar la gentrificació i l’habitatge 

promès. No permetran que es vengui ni un metre a inversors privats per lucrar-se a costa 

de les seves cases. Cal que tot el parc públic s’utilitzi per reallotjar les famílies vulnerables. 

Vol fer èmfasi amb Montnegre, 46, com a símbol d’identitat cortsenca i demana un 

compromís signat per evitar l’enderroc. 

4a intervenció: La senyora Adela Agelet, quant a Can Capellanets, explica que és patrimoni 

catalogat i ha viscut tota mena de canvis. Manifesta que a les Corts li queda molt poc 

patrimoni i demana un compromís per preservar-lo. Es van reunir amb l’equip de govern 

de les Corts i van demanar replantejar el projecte de Can Capellanets, que implica destruir 

un jardí i modificar d’un element arquitectònic catalogat i és rebutjat per associacions i 

entitats de tot Barcelona. Recorda al senyor Riera que va assumir el compromís i pregunta 

quines accions i quines reunions s’han dut a terme. 

5a intervenció: La senyora Felisa contraposa les concessions que la senyora Janet hauria 

fet al Barça amb la situació del pati de Paideia. Demana més sensibilitat. Critica la situació 

de la Colònia Castells. 

6a intervenció: El senyor Cano mostra el seu suport a Paideia. Denuncia que els 

repartidors a domicili no respecten els carrils bici i bloquegen el pas a les portes de molts 

restaurants. Posa com a exemple la situació al carrer del Taquígraf Serra, 26. 

El regidor pren nota de l’adreça de Taquígraf Serra per comunicar-ho a la policia de barri. 

Comparteix la preocupació per la durada de les sessions i fa saber que la comissió de 

seguiment és qui fixa les ordres del dia. Pel que fa a Paideia, van començar a treballar-ho 

a l’estiu i es va plantejar restituir la legalitat per poder procedir a una cessió a llarg 

termini. Des del Districte empatitzen amb la situació i creu que han de ser capaços de 

construir un acord amb poca o cap afectació. Traslladarà aquesta idea a la resta de grups 

municipals a la comissió de Drets Socials. Insisteix en la necessitat de valorar totes les 

opcions respectant la legalitat. Demana fer confiança a l’Ajuntament com a institució així 

com als seus tècnics i juristes. Quant als reallotjaments, esperen que estiguin en marxa 

abans que acabi l’any. Creu que caldria formalitzar la incorporació de la plataforma 

representada per la senyora Nora a la taula de memòria. Quant a Montnegre, 46, es va 

informar en un Plenari de la retirada del cap de moltó i altres elements escultòrics per 

tenir-ne cura. L’edifici hauria d’anar a terra, però n’han de parlar. Pel que fa a les casetes, 

desconeix els detalls del projecte museístic. No havia sentit a parlar de la necessitat d’un 



 
 

 

 

pla d’usos, però en pren nota. Referent a Can Capellanets, s’està executant l’ordre de 

conservació. 

El senyor Basses aclareix que l’ordre que es va fer, s’ha executat, però ha passat el temps i 

hi ha un informe per formalitzar una nova ordre que eviti la degradació de l’edifici. 

7a intervenció: La senyora Nora demana resposta sobre els cartells. També demana rebre 

resposta a la seva carta. 

8a intervenció: La senyora Laura Coma insisteix en la necessitat d'ocupar els pisos buits. 

Creu que la pista va sortir en participació ciutadana perquè els veïns la prefereixen a les 

rates. Hi ha veïnes d’Entença pendents de reallotjament i de l’enderroc per construir-hi 

habitatge. Demana que no s’enderroqui aquest parc d’habitatge i s’empri per reallotjar 

famílies vulnerables fins a dur a terme el projecte i la planificació pressupostària. 

9a intervenció: La senyora Dolors Morera, del carrer d’Entença, explica que és afectada 

des que va néixer. Sempre ha sentit demanar paciència i demana que es posin a la pell 

dels veïns a més de tenir-los informats. Creu que, a més de parlar dels gossos, s’hauria de 

parlar de les persones que pixen a racons de tota la Ciutat. 

8a intervenció: La senyora Nora afegeix que va ser expropiada el 2013. Van tenir tot 

l’estiu per efectuar el trasllat abans d’haver d’entregar les claus, i això no està passant. 

Assegura que només qui pateix una expropiació en coneix l’efecte psicològic i demana 

més respecte. 

El regidor fa saber que la qüestió dels pixats els amoïna i s’ha de treballar per refer el 

pacte de convivència. Creu que es tracta de poques persones que embruten molt. No vol 

demanar paciència i és conscient dels anys d’espera dels veïns. Expressa la convicció 

d’estar a punt de completar la segona fase de la Colònia Castells. No es farà amb el 

procediment esmentat, però estarà fet abans que acabi l’any. Pel que fa als cartells 

desapareguts, creu possible que tinguessin un error, i per això s’hagin retirat. Afegeix que 

la carta serà resposta pertinentment. Quant a la pista provisional, va ser una iniciativa 

veïnal i cal respectar a qui la va demanar i interioritzar la pluralitat de les Corts. Està 

totalment d’acord amb no vendre els solars i dedicar-los a habitatge públic. El proper 

mandat hauran de projectar l’habitatge i planejar les inversions a la Colònia Castells. Han 

de discutir col·lectivament del futur de Montnegre, 46. 

Finalment, el regidor agraeix les intervencions i clou el Consell de Barri de les Corts a les 

20.39 hores. 


